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واعظی: 
 برجامِ روحانی بد بود، برجامِ رئیسی

خوب است؟

با پیروزی ترامپ همه چیز به سال ۹۷ بازمی گردد

محمود واعظی، رئیس دفتر روحانی اسرار زیادی از دوران 
حضور در پاستور دارد. او در گفت وگو با خبرآنلاین به بخشی 

از این موضوعات اشاره کرده است. 

   یکی از چالش های بزرگ دولت آقای روحانی ماجرای 
برجام بود و یکی از انتقاداتی که ایشان به مجلس قبلی 
داشت، مصوبه اسفند ۱۳۹۹ بود، این مصوبه چه قدر به 

این توافق ضربه زد؟ 
کرات برجام را شروع کردیم؟ برجام به خودی  ما چرا مذا
خود معنی نداشت. ما برجام را به نیت این که تحریم ها 
کردیم. با هنرمندی و  کشور بزداییم شروع  را از اقتصاد 
کننده با رهبری دکتر ظریف و  کره  هوشمندی تیم مذا
هدایتی که دکتر روحانی داشتند و با هماهنگی هایی که 
با مقام معظم رهبری انجام می شد نتیجه داد. برجام از 
آنِ آقای روحانی یا دولت نبود بلکه مختص کل کشور بود 
و ما باید به عنوان دستاوردی که نظام مان داشت به آن 
افتخار می کردیم، اما متاسفانه برجام را جناحی کردند، 
برجام تحریم ها را بر می داشت و همان زمانی که تحریم 
آثارش را در رفت وآمدهای خارجی،  برداشته شد شما 
خ تورم به تک  سرمایه گذاری ها، آمدن شرکت ها و کاهش نر
گر برجام موفق  رقمی دیدید. این ها در اتاق فکرشان گفتند ا
شود و ادامه پیدا کند این توفیق برای دولت آقای روحانی 
می شود و مجبوبیتش افزایش می یابد، پس شروع کردند به 
زدن برجام که اوجش قانونی بود که در مجلس گذاشتند این 
مصوبه مجلس دستاوردها را خراب کرد. وقتی ترامپ روی 
کار آمد، از برجام خارج شد و فشارها افزایش یافت. آن زمان 
ما فکر می کردیم ممکن است راه هایی وجود داشته باشد، اما 
به دلیل شهادت حاج قاسم سلیمانی عملا به طور کلی بحث 
کره و احیای برجام در دولت آقای ترامپ کنار گذاشته  مذا
شد، تا این که بایدن آمد. او که روی کار آمد زمینه برای 
احیای برجام هموار شد، چون یکی از قول هایی که خودِ 
آقای بایدن در مبارزات انتخاباتی اش به مردم داده بود، 
احیای برجام بود. ما دنبال این بودیم که این اتفاق بیفتد، 
اما آن قانون مانع این کار شد. حتی زمانی هم که آن قانون 
مصوب شد ما بازهم تسلیم نشدیم که بگوییم نمی شود 
برجام را احیا کرد، چون مردم مان به علت تحریمی که بر 
اقتصاد و سایر امور اثر داشت، داشتند هزینه می پرداختند 
کرات را  و مسئله مهم برای ما این بود. بر این اساس ما مذا
دنبال کردیم و در اسفند ۹۹ تمام توافقات برجام و تیمی 
کار را تمام کردند و  که با سرپرستی دکتر عراقچی رفتند، 
بیانیه ای که باید دو وزیر خارجه می خواندند )وزیر خارجه ما 
و اتحادیه اروپا( با چند پرانتزی که باید توافق می کردیم انجام 
گر به ما اذن  شد. آقای روحانی هم همان زمان اعلام کرد ا
دهند می توانیم همین فردا توافق را امضا و اعلام کنیم و بعد 
هم گفتند همه چیز برجام تمام شده و فقط یک امضا مانده  
است. روی این حساب به نظرم آن قانون مانع بزرگی ایجاد 
کرد. کسانی که برجام را متوقف کردند تفکرشان در زمان آقای 
رئیسی پایدار شد و پرونده برجام را به کسی تحویل دادند که 
همیشه در کنار آقای جلیلی به عنوان مخالفین سرسخت 
برجام معروف بودند. بحث این جاست که برجامی که بعد از 
مرداد ۱۴۰۰ که دولت آقای روحانی رفته و تا این حد توصیفات 
منفی از این آقایان در این چند سال درباره اش شنیدیم 
امروز دست این هاست و می توانستند با دو خط نوشتن از 
کره کردند و این همه  آن خارج شوند، اما رفتند چند دور مذا
قول دادند و پیغام فرستادند. ما می گوییم این برجام که تا 
این اندازه می گفتند یک جسد متعفن است و فقط سرتاپا 
ضرر برای کشور است را چرا تا حالا حفظ کرده اند؟ امروز ما 
کره کنند  می گوییم با توجه به این که این ها نتوانستند مذا
همین اسم »برجام« خودش باعث شده که خیلی اتفاقات 
علیه ما نیفتد. من سوالم این است که پس برجام بد نیست، 
برجامِ آقای روحانی بد بود و برجام دولت آقای رییسی خوب 
است؟ تا به حال آقای امیرعبداللهیان ۳۰ مصاحبه انجام 
گر انعطاف نشان دهند ما  داده است که ما آمادگی داریم و ا

کره را انجام می دهیم.  مذا

   پیروزی احتمالی ترامپ ممکن است که برجام را کلا 
به خاطره ها بسپارد؟

این فرد اصلا قابل محاسبه نیست. او فردی است که 
ممکن است هرکاری انجام دهد. همین قدر که می توانم 
بگویم می شود با این فرد توافق کرد، با همین قدرت هم 
می توانم بگویم که وقتی او بیاید دوباره همه چیز برمی گردد 
به سال ۹۷ و آن سخت گیری ها و تحریم های آن چنانی و 
فشارها و مصاحبه های بسیار تند و ... لذا اصلا نمی شود روی 
مسائل سیاسی آمریکا حساب کرد می توان روی بخشی که 
مربوط به سیستم است حساب کرد، اما چیزی که به شخص 
. او حتی با این که چهار  آقای ترامپ مربوط می شود، خیر
سال سابقه ریاست جمهوری دارد باز هم فردی است که 

قابل محاسبه نیست.

وحانی ساعت ۱۰ صبح می رفت     می گفتند آقای ر
۴ بعدازظهر هم به خانه می رفتند. )ادعای  سرکار و 

منتقدان دولت روحانی(
این یکی از بی انصافی هایی است که من نمی دانم چه 
کسی و چطور آن را خبرسازی کرد. یکی از دوستانمان این 
موضوع را دنبال کرد چون خودش در ریاست جمهوری بود 
و می دید که دکتر روحانی بعد از نماز صبح نمی خوابد و این 
عادت اوست و او بعد از نماز صبح راه می افتاد و می آمد به 
دفتر ریاست جمهوری. معمولا در ریاست جمهوری این 
دوره که من خودم هم حضور داشتم ما تا ساعت ۹ و ۱۰ شب 
تلفن و جلسه داشتیم و تا آن موقع درگیر بودیم. من معمولا 
ساعت ۱۰ آن کارتابل هایی که باید رییس جمهور می دید را 
می آوردم و بخش های مهمش را می دیدم و کارهایش که 
انجام می شد معمولا ساعت ۱۱ ونیم بود بعد هم می فرستادم 

برای دفتر ایشان که آن موقع رفته بود.

گـــپ

  رژیم صهیونیستی  سیلی خواهد خورد
ادامه از صفحه 2/ »نشان دادن راههای مشارکت 
مردم با سرمایه های اندک در تولید و اقتصاد« 
کید  نکته دیگری بود که مقام معظم رهبری با تأ
گروهی  تشکیل  به  را  مجلس  و  دولت  آن،  بر 
زبده و صاحب فکر برای اندیشه ورزی دراین 
خصوص فراخواندند. ایشان در توصیه ای دیگر به 
مسئولان، توجه و عمل به برنامه هفتم را ضروری 
خواندند و گفتند: بر اساس گزارش ها، متوسط 
عمل به شش برنامه قبلی حدود ۳۵ درصد است 
که این خسارتی برای کشور است و دولت کنونی که 
خوشبختانه دولتی فعال و اهل فکر و کار و تلاش 
است باید تلاش کند که برنامه هفتم عملیاتی 
کید بر اهمیت  شود. حضرت آیت ا... خامنه ای با تأ
مسئله زمان به عنوان سرمایه ای ارزشمند و پرهیز 
از موکول کردن کار امروز به فردا، به مسئولان 
گفتند: زمان به سرعت می گذرد بنابراین برای 
کارها و برنامه های مصوّب، زمان بندی کنید و به 
سرانجام رسیدن آنها را در زمان معیّن پیگیری 
کنید. ایشان، نقش دیپلماسی و سیاست خارجی 
را هم در اقتصاد بسیار مهم و تأثیرگذار خواندند 
و افزودند: ما همسایگان متعددی داریم و در 
تعدادی از پیمان های جهانی نیز سهیم هستیم 
که باید با تحرک فوق العاده دیپلماتیک از این 
فرصت ها در زمینه اقتصاد استفاده کنیم. مقام 
معظم رهبری در بخش دیگری از سخنانشان با 
اشاره به مسئله حجاب، گفتند: مسئله حجاب که 
کنون تبدیل به یک چالش تحمیلی شده است،  ا
پیش از این وجود نداشت و افرادی با برنامه ریزی 
و نقشه کشیدن، آن را به مسئله ای تحمیلی تبدیل 
کردند. ایشان موضوع حجاب را از جنبه های 
فقهی، قانونی و ملاحظات جانبی درخور توجه 
دانستند و افزودند: از لحاظ شرعی، حجاب 
حکم مسلّم شرعی است و پوشاندن بدن برای 
زنان غیر از صورت و دو کف دست واجب شرعی و 
غیرقابل صرف نظر کردن است و مردم و بانوان ما 
که مسلمان و مقیّد و متعبّد هستند، باید این حکم 
شرعی را رعایت کنند. حضرت آیت ا... خامنه ای، 
از منظر قانون، حجاب را حکمی قانونی خواندند 
کید بر اینکه رعایت قانون بر همگان، چه  و با تأ
ع و چه غیرمعتقدان واجب است،  معتقدان به شر
گفتند: در خصوص ملاحظات جانبی، دخالت 
بیگانگان در قضیه حجاب از طریق انواع رسانه ها 
واضح بود البته عده ای هم در داخل به آنها کمک 
کردند اما اصل هدایت و طراحی برای مخالفت با 
حجاب از بیرون کشور انجام شد که بانوان عاقل و 
فهمیده ما باید به این واقعیت توجه کنند. ایشان 
با اشاره به گزارش های موثق از استخدام افرادی 
برای حضور هنجارشکنانه در جامعه با هدف از 
بین بردن حرمت حجاب، افزودند: وقتی ما دست 
بیگانه را در قضیه ای می بینیم باید مواضع خود را 
متناسب با این واقعیت تنظیم کنیم. مقام معظم 
رهبری طراحی برای برداشتن حجاب بانوان را 
اولِ کارِ بدخواهان دانستند و گفتند: هدف نهایی 
کشور به دوران  آنها برگرداندن تدریجی وضع 
فضاحت بار طاغوت است که در آن دوره وضع زنان 
برخلاف امروز از لحاظ سطح سواد و نقش آفرینی 
مدیریتی، ضعیف و از لحاظ پوشش و هنجارهای 
اجتماعی هم بسیار مفتضح بود. حضرت آیت  ا... 
که بانوان  خامنه ای افزودند: اطمینان دارم 
کشورمان حتی کسانی که در زمینه حجاب قدری 
سهل انگاری دارند، دلبسته به اسلام و نظام 
هستند؛ بنابراین باید به این چشم به موضوع 
نگاه کرد در عین حال که قضیه حجاب را هم همه 
باید رعایت کنند. ایشان دولت و قوه قضائیه را 
موظف به عمل به مسئولیت های شرعی و قانونی 
خود در موضوع حجاب دانستند و افزودند: 
البته خود بانوان در این زمینه بیش از همه 
 مسئولیت دارند که حجاب اسلامی را رعایت کنند. 
مقام معظم رهبری در بخش پایانی سخنانشان 
کید بر اینکه نباید اجازه داد مساله مهم غزه  با تأ
از اولویت افکار عمومی دنیا خارج شود، جنایات 
رژیم صهیونیستی همچون نسل کشی و کشتار 
دسته جمعی و حمله به زنان و کودکان و بیماران و 
بیمارستان ها را در تاریخ دوره های اخیر بی سابقه 
خواندند و گفتند: جنایات به حدّی است که حتی 
افراد پرورش یافته در فرهنگ غربی و در اروپا و 

آمریکا هم فریاد اعتراض بلند کرده اند. 
ایشان در نوعی جمع بندی از شش ماه جنگ، 
رژیم صهیونیستی را از دو جنبه شکست خورده 
دانستند و گفتند: شکست اول آنها در روز ۱۵ مهر و 
طوفان الاقصی بود که رژیمِ مدعیِ تسلط اطلاعاتی 
و نظامی را متحمل شکست اطلاعاتی عظیم از یک 
گروه مقاومت با امکانات محدود کرد و این شکست 
و آبروریزی رژیم صهیونیستی هرگز ترمیم نشده و 
نخواهد شد. حضرت آیت ا... خامنه ای شکست 
دوم صهیونیست ها را شکست در دستیابی به 
اهداف اعلام شده در حمله به غزه خواندند و با 
اشاره به برخورداری صهیونیست ها از حمایت 
همه جانبه نظامی- مالی و سیاسی آمریکایی ها 
محض  دروغ  و  قطعنامه ها  وتوی  جمله  از 
، افزودند: با  غیرالزام آور خواندن قطعنامه اخیر
وجود همه این حمایت ها، صهیونیست ها حتی 
نتوانستند به یکی از اهداف اعلام شده خود 
دست پیدا کنند. مقام معظم رهبری افزودند: 
آنها می خواستند مقاومت و به طور خاص، گروه 
حماس را نابود و زمین گیر کنند در حالی که امروز 
حماس و جهاد اسلامی و مجموعه مقاومت غزه 
با تحمل مشکلات، در حال ضربه زدن به رژیم 
غاصب هستند. ایشان درنده خویی و کشتار زنان 
و کودکان بی گناه را ناشی از عجز صهیونیست ها 
در مقابل رزمندگان مقاومت دانستند و گفتند: 
شکست صهیونیست ها قطعاً ادامه خواهد یافت 
و تلاش های مذبوحانه آنها مانند این کاری که 
در سوریه مرتکب شدند و البته سیلی آنها را هم 

خواهند خورد، مشکلات آنها را علاج نمی کند. 

   حمله هوایی اسرائیل به کنسولگری ایران موجی از 
محکومیت ها را به همراه داشته است، اسرائیل از این اقدام 

چه نیتی دارد؟
اقدامی که اسرائیل انجام داده جنایت است و این اقدام بر 
خلاف قوانین بین الملل است و در تضاد با حقوق انسان ها و 
اقدامی بر ضد صلح است. این جنایت به هیچ وجه قابل توجیه 
نیست. تهران هم از شورای امنیت خواست که به این مساله 
ورود کند. شورای امنیت هم در این ارتباط تشکیل جلسه داد 
و جز آمریکا و متحدانش سایر اعضای شورای امنیت اقدام 
اسرائیل در حمله به کنسولگری تهران در سوریه را محکوم 
کردند. در این جلسه شاهد بودیم که آمریکایی ها تلاش کردند 
ایران را به حمایت از محور مقاومت محکوم کنند و اروپایی ها 
نیز در همین زمینه اقدامات کردند. با این وجود سایر کشورها 
اظهاراتی را در ارتباط با محکومیت حمله به سفارت ایران اعلام 

کردند که به نفع تهران است. 

    تل آویو بعد از حملات مختلف به سران محور مقاومت 
در کشورهای منطقه این بار و در امتداد اقدامات گذشته 
خود مستشاران ایران در سوریه را محور هدف قرار داده 

است. چرا اسرائیل به این سمت در حرکت است؟
 برای پاسخ به این سوال باید به چند ماه قبل بازگشت. از 
کتبر حمله از سوی حماس انجام شد. اولین بار بود که  ۷ ا
حماس دست به حمله آغازگرانه علیه اسرائیل زده بود. این 
در حالی بود که قبل از این حادثه و حمله به اسرائیل،  تل آویو 
در نوار غزه و غرب رود اردن همواره فلسطینی ها را مورد حمله 
قرار می داد. خانه های آنها و مزرعه های آنان را تخریب می کرد 
و در آن زمین ها اقدام به شهرک سازی های غیرقانونی می کرد. 
همچنین اقدامات زیادی از سوی کابینه افراطی اسرائیل در 
طول سال های گذشته صورت می گرفت که حماس در مورد 
آن همواره هشدار می داد. تمام این اقدامات بر خلاف چیزی 
بود که در اسلو توافق شده بود. نتانیاهو تمامی این توافقات را 
زیر پا گذاشته بود و مدام اجحافات او علیه فلسطینی ها ادامه 
کتبر حماس  داشت. حماس البته دفاع هم می کرد اما در ۷ ا
برای اولین بار اقدام به ضربه جدی به اسرائیل کرد. اسرائیل 
بعد از این حادثه از کل محور مقاومت صدمه خورد و از لبنان 
سوریه و عراق و یمن علیه اسرائیل حملاتی صورت گرفت و 
اسرائیل هر چند سیاست شخم زدن غزه را در دستور کار قرار 
داد اما نتوانست در این زمینه به دستاوردی برسد. از این منظر 
سیاست خود در ترور رهبران مقاومت را در دستور کار قرار داده 
است و این بار هم به محل  حضور نیروهای مستشاری ایران در 
سوریه حمله کرده است تا بتواند به نیت های خود در ارتباط 

با تهران دست یابد. 

   چه بلایی بر سر اسرائیل آمده که تا این حد عصبانی 
است و دائما به دنبال گسترش جنگ و به میان کشیدن پای 

ایران به نبرد غزه است؟
کتبر فروریخت.   حیثیت اطلاعاتی اسرائیل با عملیات ۷ ا
در نظر داشته باشیم که اسرائیل همواره دستگاه سیاسی 
و ارتش خود را نفوذناپذیر می دانست اما در این عملیات 
نفوذ خوبی از سوی حماس صورت گرفت و افسران و عناصر 

اطلاعاتی و امنیتی اسرائیل توسط نیروهای حماس بازداشت 
کنون بحرانی برای نتانیاهو به وجود  شده و اسیر شدند و ا
آمده که به هر طریق باید اسرا را به اسرائیل بازگرداند وگرنه هر 
روز با افزایش معترضان روبه رو می شود کما اینکه در چند روز 
کتبر در  تل آویو  گذشته بزرگ ترین تظاهرات بعد از حادثه ۷ ا
صورت گرفته و حتی شهروندان مخالف نتانیاهو تلاش کردند به 
خیابان های نزدیک به منزل نخست وزیر نزدیک شوند. ضمن 
اینکه جایگاه گنبد آهنین اسرائیل درکل جهان فرو ریخت. چرا 
که اسرائیل آنقدر این گنبد را نفوذ ناپذیر اعلام کرده به حتی 
کشورهای عربی از جمله امارات و بحرین و... قصد داشتند 
برای خرید این سامانه با اسرائیل قرارداد امضا کنند. طوفان 
الاقصی همه این موارد را فرو ریخت و ضربه این حادثه سخت 
بود و نتانیاهو برای اینکه این ضربه را در نزد افکار عمومی برای 
خود جبران کند جنایت ها انجام داد و دنیا این جنایت ها را 
محکوم کرده است. نتانیاهو تا این لحظه حدود ۴۰ هزار نفر را در 
کثریت  غزه و کرانه غربی رود اردن به شهادت رسانده است که ا
آنان را زنان و کودکان تشکیل می دهند. و نزدیک به 8۵ هزار 
نفر نیز در این عملیات مجروح شدند و تمامی زیرساخت های 
عمومی دولتی و مسکونی را هم ویران کرده است و حتی به 
بیمارستان ها هم رحم نکرده است. همه این جنایت ها را انجام 
داد تا حماس را شکست دهد و برای خود آبرو بخرد. البته تا به 

امروز هم به نتیجه ای نرسیده است. 

   موقعیت کنونی اسرائیل در نزد جهانیان چگونه است؟ 
در ابتدا که توانست خود را مظلوم جلوه داده و حملات 

خود را توجیه کند. 
 جنایت هایی که اسرائیل انجام داد، افکار عمومی جهان را 
علیه اسرائیل بسیج کرد. به طوری که جز کشورهای اسلامی 
در آسیا، اروپا و آمریکا نیز تظاهرات های مختلفی علیه جنگ 
افروزی نتانیاهو برگزار شد و آفریقای جنوبی نیز توانست 
پرونده ای برای این رژیم در لاهه باز کند و این دادگاه هم 
اخطارهای جدی به اسرائیل داده است و دیوان بین المللی 
اقدامات اسرائیل را محکوم کرد. از سوی دیگر فلسطینی ها 
را که به سمت جنوب رانده شده بودند و در انتظار کمک های 
بشردوستانه از مرزهای مصر هستند را هم مورد حمله قرار 
کثریت فلسطینی های رانده شده  کنون هم در رفح که ا داد و ا
از شمال در آن مستقر هستند را زیر نظر دارد و قصد دارد به 
رفح حمله کند. جهان بارها در این ارتباط برای اسرائیل خط 
و نشان کشیده است. اما ظاهرا اسرائیل قصد دارد این اقدام را 

هم پیاده سازی کند. 

   نگاه ایالات متحده آمریکا به اقدامات نتانیاهو در غزه 
که یک جنایت جنگی تمام عیار است، چگونه است؟ 

کن   ظاهرا آمریکایی ها نیز از اینکه حماس دیگر در غزه سا
نباشد، حمایت می کنند. آمریکا از ابتدا در شورای امنیت 
تمامی قطعنامه های آتش بس فوری در غزه را وتو کرد. آمریکا 
البته می داند که نتانیاهو به دنبال دستاوردی در غزه است و 
سلاح های زیادی در این ارتباط در اختیار اسرائیل قرار می دهد 
کنون شاهدیم که اختلافاتی بین  و با تمام این حمایت ها اما ا
آمریکا و اسرائیل در غزه به وجود آمده است. به طوری که رئیس 

مجلس سنای آمریکا اعلام کرده است که نتانیاهو برای نجات 
خود در حال انجام جنایت هاست. از این رو حتی آمریکا هم از 

اسرائیل خواسته است که به آتش بس فوری احترام بگذارد. 

   وضعیت داخلی اسرائیل چگونه است؟
 شرایط داخلی در اسرائیل برای نتانیاهو نگران کننده است. 
خانواده های دارای  اسیر در دست حماس به کف خیابان ها 
آمده اند و از سوی دیگر احزاب مخالف نتانیاهو نیز در حال 
اعمال فشار به نخست وزیر اسرائیل هستند. به طوری که 
بخشی از مخالفان مردمی و احزاب مخالف و منتقد نتانیاهو 
خواستار برگزاری انتخابات زود هنگام در اسرائیل هستند 
تا از شر نتانیاهو اقداماتش رهایی یابند و بتوانند مساله غزه 
را با سرعت بیشتری خاتمه دهند با این وجود نتانیاهو به 
جنایت های خود ادامه می دهد. در نتیجه بی بی در حال 
ک و بن بست است. اتخاذ برخی  رسیدن به یک وضعیت خطرنا
ج اسرائیل را تحت فشار قرار داده  سیاست ها از داخل و خار
است. به طوری که نتانیاهو در حال باخت است و در نتیجه به 
دنیال آن است که دامنه جنگ را گسترش دهد تا خود و کابینه 

افراطی اش بتوانند ماندن در قدرت را توجیه کنند. 

  یعنی اقدام اخیر اسرائیل در حمله نظامی به کنسولگری 
ایران در همین جهت است؟

 به نظر می آید که نتانیاهو در پله آخر ایستاده و در حال 
سقوط است و هیچ چاره ای ندارد جز اینکه به سرعت جنگ 
را گسترش دهد. به طوری که این اقدامات را علیه کنسولگری 
و مستشاران ایران انجام داده است تا تهران را عملا وارد جنگ 
کند. در این صورت آمریکا چاره ای ندارد جز اینکه وارد جنگ 
شود. ورود آمریکا به جنگ هم کل منطقه را به میدان نبرد 
تبدیل می کند و در این صورت نتانیاهو می تواند از زیر فشار 
داخلی نجات یابد. نتانیاهو از مدت ها قبل این اقدامات را آغاز 

کرده است و مستشاران ایران را مورد حمله قرار داده. 

و  می زند  غلت  خون  در  غزه  که  شرایطی  در  آیا   
عملیات های تروریستی اسرائیل سران محور مقاومت را 
مورد هدف قرار داده نمی شد اقدامی کرد که شاهد جنایت 
اخیر رژیم صهیونیستی علیه مستشاران ایرانی در سوریه 

نباشیم؟
 واقعیت آن است که باید خطر حمله اسرائیل به مستشاران 
دیپلمات های ایرانی در سوریه را با توجه به اقدامات گذشته 
این رژیم جدی می گرفتیم. ظاهرا اسرائیل از اینکه جلسه ای 
در محل کنسولگری ایران در حال برگزاری است، ساختمان 

کنسولگری را بمباران کرده است. 

   چندمین بار است که اقداماتی از سوی اسرائیل علیه 
ایران در سوریه صورت گرفته است این در حالی است که 
حضور ایران در سوریه به صورت مستشاری است آیا ممکن 

است تهران بخواهد به این حادثه پاسخ دهد؟
کنون مراقبت کرده که در زمین اسرائیل بازی نکند   ایران تا
و در دام نیفتد. از این جهت باید مواضع نیروهای مستشاری 
ایران بیش از گذشته مورد حفاظت قرار گیرد. با این وجود 
گر مراقبت صورت نگیرد  خ داده است و ا اتفاقات تلخ کنونی ر
اسرائیل به سمت خواسته خود حرکت خواهد کرد در این 
معنا که می تواند با اقدامات مشابه ایران را عصبانی کند و با 
عملیات های مکرر علیه تهران در سوریه؛ ایران را وارد فضایی 
کند که دامنه آن علی رغم میل ایرانی ها و آمریکایی ها گسترش 
پیدا کند. این مورد برای همه خسارت های سنگینی همراه 
دارد لذا حتی آمریکایی ها هم مایل به ورود به چنین جنگی 

نیستند. 

آرمان ملی - احسان اسقایی:  تل آویو که سیاست حذف رهبران حماس و مقاومت اسلامی را در دستور کارخود قرار 
داده است در آخرین اقدام مقر کنسولگری ایران در سوریه را مورد اصابت قرار داد و تعدادی از مقامات و مستشاران 
کم بر دولت جعلی اسرائیل  نظامی ایران بر اثر این حمله به شهادت رسیدند. پر پیداست که  تل آویو و نخست وزیر حا
از این عملیات نیت های متعددی داشته است از جمله اینکه او که از ابتدا قصد داشت پای ایران را به وسط معرکه جنگ 
بکشاند، این بار نیز قصد دارد تهران را مجاب کند که اقدام به مقابله به مثل نماید تا از این طریق بتواند ایالات متحده 
آمریکا را به وسط دعوای غزه و برای مقابله با راس محور مقاومت بکشاند. ایالات متحده آمریکا البته همواره خواستار 
عدم دخالت تهران در ماجرای غزه بوده است و این بارهم در شورای امنیت تلاش کرد به همراه متحدانش در اروپا به 
جای اینکه حمله به کنسولگری ایران را محکوم کند تهران را حامی محور مقاومت معرفی نماید. بسیاری معتقدند این 
کنش می تواند به گونه ای باشد که پای ایران با نبرد غزه  کنش نشان دهد اما این وا بار ممکن است تهران به  تل آویو وا
باز نشود. آرمان ملی در این ارتباط با سیدجلال ساداتیان، کارشناس روابط بین الملل و سفیر سابق ایران در لندن به 
گفت وگو پرداخته است. او مانند بسیاری از تحلیلگران عرصه سیاست خارجی معتقد است تهران در پاسخ به  تل آویو 
باید تمامی جوانب را در نظر گیرد. چرا که نتانیاهو تمایل دارد که ایران را به وسط درگیری غزه بکشاند. در ادامه این 

مصاحبه را می خوانید. 

آخر ایستاده و در  نتانیاهو در پله 
حال سقوط است و هیچ چاره ای ندارد 
جز اینکه به سرعت جنگ را گسترش 
دهد. به طوری که این اقدامات را علیه 
کنسولگری و مستشاران ایران انجام 
داده است تا تهران را عملا وارد جنگ 
کند. در این صورت آمریکا چاره ای ندارد 
یکا  ود آمر جز اینکه وارد جنگ شود. ور
به جنگ هم کل منطقه را به میدان نبرد 
تبدیل می کند و در این صورت نتانیاهو 

یر فشار داخلی نجات یابد می تواند از ز

اقدامی که اسرائیل انجام داده جنایت است و این اقدام بر خلاف قوانین بین الملل است و 
در تضاد با حقوق انسان ها و اقدامی بر ضد صلح است. این جنایت به هیچ وجه قابل توجیه 
ود کند. شورای امنیت هم در  نیست. تهران هم از شورای امنیت خواست که به این مساله ور
یکا و متحدانش سایر اعضای شورای امنیت اقدام  این ارتباط تشکیل جلسه داد و جز آمر

یه را محکوم کردند اسرائیل در حمله به کنسولگری تهران در سور

سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با آرمان ملی: 

 نتانیاهو در آستانه سقوط چاره ای جز 
گسترش جنگ ندارد

 آمریکایی ها تمایلی به ورود به جنگ ندارند

 آمریکا و اسرائیل
  وارد فاز اختلاف 
شده اند


